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سناریوی عجیب دولت برای عدم افزایش حقوق کارگران
خریدار  اعضای کارگری شورای عالی می گویند 
هنــوز دعوتنامه هــا بــرای برگزاری نشســت 
شــورایعالی کار به دست شــان نرســیده؛ آن ها 
می گویند علیرغم گذشــت ده روز از مهر، خبری 

از برگزاری نشست سه جانبه ی شهریور نیست.
بیســت و دوم خردادماه ســال جاری، سه عضو 
کارگری شــورایعالی کار با ثبت یک درخواست 
رســمی در دبیرخانه ی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی، خواســتار برگــزاری یک نشســت 

سه جانبه با موضوع ترمیم دستمزد شدند.
طبق اصل ۱۶۸ قانون کار، نشســت های رسمی 
شــورایعالی کار بایســتی »حداقل ماهی یکبار« 
برگزار شــود و در صورتی که ســه نفر از اعضای 
اصلی این شورا برای یک موضوع ویژه درخواست 
برگزاری نشســت بدهند، این نشست فوق العاده 
بایستی در مدت زمان دو هفته و با همان موضوع 
درخواستی برگزار شــود.اما به نظر می رسد این 
الزامات قانونی، مــورد تاییدِ دولــت، وزارت کار 
و معاون روابط کار وزیر نیســت؛ بــا اینکه ده روز 
از مهر گذشــته، هنوز نشست رســمی شهریور 
برگزار نشــده؛ ضمن اینکه رعیتی فــرد معاون 
روابــط کار وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، 
اساســاً حتی طرح موضــوعِ »ترمیم مــزد« در 
نشســت آینده را قطعی نمی داند و معتقد است 
دبیرخانه شورایعالی کار باید در مورد موضوعات 
تصمیم بگیرد.هشتم مهرماه، ســه ماه و شانزده 
روز بعــد از ثبــت درخواســت رســمی اعضای 
کارگری شــورایعالی کار، درنهایت معاون روابط 
کار وزیر کار اعــام کرد: »از ترمیــم مزد خبری 
نیست؛ انشالله برای ســال آینده تصمیم بهتری 

می گیریم«.
رعیتی فرد در پاســخ به این ســوال که جلسه ی 
شورایعالی کار با موضوع حداقل حقوق چه زمانی 
تشکیل خواهد شد و چرا به درخواست نمایندگان 
کارگران برای تشــکیل جلســه با موضوع ترمیم 
حقــوق پاســخ داده نمی شــود، گفت: پیشــتر 
جلسات شورایعالی کار هر ۳ - ۴ ماه یکبار تشکیل 
می شد، ما پیگیری کردیم و در حال حاضر ماهی 
یکبار تشــکیل می شــود. در مورد دستور جلسه 
هم رییس جلســه و دبیرخانه تصمیم می گیرد. 
موضوع ترمیم دســتمزد در جلسات کارشناسی 

بحث شده اما در جلسه شورایعالی کار نه.
وی در ادامه تاکید کرد: برای رســیدن به تصمیم 
جدید شرکای اجتماعی حتما باید به جمع بندی 
برسند. صرفا یکی از شــرکا نمی تواند تقاضا بدهد 
و بخواهد دستمزد اضافه شــود شود. نزدیک ۵۰ 
درصد از مشــاغل ما در کارگاه های خرد و زیر ده 
نفر است و هزینه های دســتمزد در این کارگاه ها 
۴۰ - ۵۰ درصد اســت. اگر قرار باشــد دستمزد 
افزایش یابد کارفرماها مجبور به تعدیل می شوند 

ما باید هم کارفرما و هم کارگر را ببینیم و توازن را 
رعایت کنیم. در شرایط سخت اقتصادی هستیم 
و باید به کمک هم این شــرایط را مدیریت کنیم 
که ان شــالله برای ســال جدید تصمیم خوبتری 
بگیریم.»ان شــالله برای ســال جدیــد تصمیم 
خوبتری بگیریم«؛ این جمله در شرایطی توسط 
معاون روابط کار وزیر مطرح شــده که هنوز شش 
ماه تا پایان ســال مانده و کارگرانــی که فقط ۹ 
میلیون تومان حقوق ماهانــه می گیرند )بیش از 
۶۰ درصد کارگران شاغل و بازنشسته در سراسر 
کشــور حداقل بگیر هســتند و با همین حقوق ۹ 
میلیون تومانــی روزگار می گذرانند( حداقل دو 

هفته در ماه را به سختی می گذرانند.
آخریــن محاســبات مســتقل نشــان می دهد 
کمترین رقم ســبد معیشــت در اســتان های 
مختلف کشور به ۲۲ میلیون تومان رسیده است؛ 
با این حســاب، حقوق ۹ میلیون تومانی، از نصف 
سبد معیشت دو میلیون تومان کمتر است؛ یعنی 
کارگری کــه ۹ میلیون حقوق می گیــرد اگر در 
شهرستان ها زندگی کند و اجاره خانه ی بیش از ۷ 
یا ۸ میلیون تومانیِ تهران را نپردازد، »در بهترین 
حالت« حقــوق او کفاف دو هفتــه را می دهد. در 
واقع با حداقل دستمزد در شهرستان ها دو هفته 

هم نمی شود دوام آورد.
و این معادله وقتــی مصداق پیــدا می کند که یا 
خانواده ی کارگر صاحب خانه ملکی باشــند و یا 
در شهرســتان کوچکی زندگی کننــد که اجاره 
خانه نهایتاً دو یا ســه میلیون تومان است؛ اینکه 
آیا جایــی در نقشــه جغرافیای ایــران می توان 
یافت –به جز روســتاها- که اجــاره خانه بدون 
پول پیش، نهایت دو تا ســه میلیون تومان باشد، 
باز سوالی ست که پاسخ ســاده ای ندارد؛ گشت و 
گذار در سایت های مختلف خرید و فروشِ مسکن 
مانند دیوار، نشان می دهد که چنین شهرستانی با 

این چنین مختصاتی امروز در نقشــه ی جغرافیا 
یافت نمی شــود.حالا اگر این کارگر از بد روزگار 
ســاکنِ کانشــهرِ تهران باشــد و بخواهد اجاره 
خانه ی ۸ یا ۱۰ میلیــون تومانی بپــردازد، آخر 
هر ماه، کل حقوقی کــه از کارفرما می گیرد، پای 
اجاره خانه می رود و لابد باید با یارانه یا کار دوم یا 

سوم زندگی را بچرخاند.
فرامــرز توفیقی )فعال کارگری( که محاســبات 
مستقل ســبد معیشــت خانوارهای کارگری را 
انجام داده؛ می گوید: در تهــران حداقل هزینه ها 
برای یک خانوارِ ســه یــا چهار نفره با احتســاب 
کرایه خانه به ۳۰ میلیون تومان هم می رسد؛ یک 
خانواده ی کارگر تهرانی که مســتاجر است، باید 
۳۰ میلیون حقوق داشته باشد که بتواند تا پایان 
ماه دوام بیاورد.به گفته وی، حداقل دســتمزد در 
تهران از یک ســوم خط فقر هم پایین تر است و با 
این شــرایط چطور آقای وزیر از »انشالله سال بعد 

تصمیم بهتری می گیریم« صحبت می کند؟
در این اوضاع، انشــالله ســال بعد تصمیم بهتری 
می گیریم، نمی تواند بــرای کارگرانی که همین 
امســال یا به عبــارت دقیق تر همیــن امروز در 
مشکات معیشــتی در حال غرق شدن هستند، 
امیدوارکننده باشــد و مشکات شــان را مرتفع 
ســازد.در عین حال، اعضای کارگری شورایعالی 
کار می گویند هنوز دعوتنامه هــا برای برگزاری 
نشست شــورایعالی کار به دست شــان نرسیده؛ 
آن هــا می گویند علیرغم گذشــت ده روز از مهر، 
خبری از برگزاری نشست ســه جانبه ی شهریور 
نیســت.به گفته ی اعضای کارگری شــورایعالی 
کار، وقتی سه عضو رســمی درخواست برگزاری 
جلسه با یک موضوع خاص را ثبت می کنند، باید 
نشســت با همان موضوع درخواســتی در مدت 
دو هفته برگزار شــود؛ جز این باشــد، قانون در 

ساده ترین خوانش آن زیر پا گذاشته شده است.
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چرا رشد اقتصادی ۶ درصد به سفره خانوار نرسید؟
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فاجعه ای پنهان در راه است
محمدکاظم سجادپور  پشــت چهره قدرتمند و کنشگری بین المللی، انبانی 
از فجایع پنهان در ده ها و سده های پیشین وجود دارد که پرنکته و عبرت آموز 

است.روابط بین المللی با پدیده قدرت گره خورده است. 
تقسیم بندی و دسته بندی از کنشگران بین المللی، نوعاً برمبنای میزان قدرت 
آنها صورت می گیرد و در این میان، برخی به عنوان قدرت های بزرگ شناخته 
می شــوند.اما قدرت های بزرگ که قدرت آنها در عرصــه روابط بین المللی 
عیان و عیان اســت از چه رهگذری به این موقعیت رســیده اند، بحث انگیز و 

پرسش آفرین است.

یادداشت

 آگهی مزایده 
   فروش یک باب خانه واقع در ارومیه خیابان والفجر1 پشت تامین اجتماعی

اداره کل راه و شهرسازی استان آذربایجان غربی در نظر دارد 
یک باب خانه واقع در ارومیه خیابان والفجر1 پشت تامین اجتماعی را از 
طریق مزایده عمومی با جزئیات مندرج در اسناد مزایده، با بهره گیری از 
  www.setadiran.ir سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( به آدرس

بصورت الکترونیکی واگذار نماید. 
زمان انتشار در سایت : 1402/07/10 

مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت تا ساعت 19 تاریخ 
1402/07/13

تاریخ بازدید: از 1402/07/10 لغایت 1402/07/25
مورخ   19:00 ساعت  تا   : قیمت  پیشنهاد  ارسال  مهلت  آخرین 

1402/07/25
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در 

خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها 
آدرس: ارومیه بلوار شهید بهشتی نرسیده به چهار راه شورا اداره کل راه و 

شهرسازی تلفن: 33479821-26 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در 

سامانه : مرکز تماس 021-41934
دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/13

اداره کل راه وشهرسازی استان آذربایجان غربی

اداره کل راه و شهرسازی استان آذربایجان غربی

شناسه آگهی: 1578275
نوبت دوم

  آگهی مناقصه عمومی
 دستگاه مناقصه گزار: شهرداری آمل

 منابع تأمین اعتبار اعتبارات داخلی شهرداری
-موضوع مناقصه: خرید ویدئو وال و نرم افزار ب - مبلغ برآوردی 
10000 مبلغ برآوردی 40/000/000/000 ریال - مبلغ تضمین 
شرکت در مناقصه 2/000/000 ریال - نوع تضمین شرکت در 
مناقصه : ضمانت نامه بانکی در وجه شهرداری آمل و یا وجه نقد 
سایر  -آمل  شهرداری  بنام   0115786246005 سیبا  بحساب 
جزئیات و اطلاعات در اسناد مناقصه درج گردیده است - مهلت 
و محل دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ انتشار آگهی نوبت دوم 

بمدت 5 روز - سامانه تدارکات الکترونیک دولت - تاریخ مهلت 
بارگذاری پیشنهاد در سامانه تدارکات الکترونیک دولت و ارسال به 
شهرداری آمل: ساعت  11 عصر روز پنجشنبه مورخ 1402/08/11 
- تاریخ تشکیل کمیسیون معاملات: ساعت 14.30 روز شنبه مورخ 
1402/08/13 - برای اطلاعات بیشتر به سامانه تدارکات الکترونیک 
دولت و سایت شهرداری WWW.amol.ir رجوع گردد - نمابر 

44259497-011 - تلفن: 011-44229001
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/13 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/20

علی داوودی- شهردار آمل

 نوبت اول

و خودر

مدیر عملیات فروش ایران خودرو ضمن اشــاره 
به اینکه از ۷۰۰۰ متقاضــی در طرح جایگزینی 
خودروهای فرســوده، ثبت نام ۶۶۰۰ نفر انجام 
شــده، درباره واریز وجه از ســوی افراد توضیح 
داد: متقاضیانی که در ۶ ماه گذشــته واریز وجه 
کرده اند، افزایش قیمت شامل این افراد نخواهد 

شد.
 کیوان پناهــی، در خصوص علــت عدم تحویل 
خــودرو بــه متقاضیــان طــرح جایگزینــی 
خودروهای فرســوده، گفت:طــرح جایگزینی 
خودروهای فرسوده از شهریور سال گذشته آغاز 
شد، اما تاکنون فرآیند اســقاط خودروهای این 

متقاضیان طولانی شده است.

مدیر عملیات فروش ایران خودرو تشــریح کرد: 
این خودروها که اسقاط می شــوند، باید به تایید 
راهور برســند که بعضا این فرآینــد نیز طولانی 

است. 
اصولا بیــن فرآیندی که برای مشــتری پیامک 
ارسال می شــود تا برای اســقاط اقدام کند و در 

نهایت به خودرو برسد، ۵ ماه طول می کشد.
به گفتــه پناهــی، مشــکل تاخیــر در تحویل 
خودروهای فرسوده از سمت خودروساز نیست. 
آخرین لیست ارسالی به ایران خودرو که متعلق 
به یک ماه پیش است، حدود ۷۰۰۰ نفر بودند که 

۶۶۰۰  نفر آن ها ثبت نام شده اند.  
مدیر عملیات فروش ایران خــودرو با بیان اینکه 

همه ثبت نام های خودرویــی معمولا بین ۷۵ تا 
۹۰ روز طول می کشــد، می گوید: اکنون موعد 
تحویل خودروی حــدود ۴۰۰ نفر رســیده که 
هنوز فراخوان نشدند، برای این تعداد افراد هم به 
زودی با توجه به شرایطی که در تولید پیش بینی 

کردیم، فراخوان ارسال می کنیم.  
وی گفت:هدف این اســت که خــودرو در موعد 
مقرر تحویــل شــود، ۴۰۰ نفری کــه تاکنون 
فراخوان نشدند به این دلیل بوده که خودرویشان 

آماده تحویل شود و سپس فراخوان کنیم.
پناهــی گفــت: از زمانــی کــه متقاضیــان به 
خودروساز معرفی می شــوند بین ۱۵ روز تا یک 

ماه برای ثبت نام معطل می شوند.

وهای فرسوده مشمول افزایش قیمت نمی شوند؟ ح جایگزینی خودر کدام متقاضیان طر
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فاجعه ای پنهان در راه است
محمدکاظم سجادپور  پشت چهره قدرتمند و کنشگری بین المللی، 
انبانی از فجایع پنهان در ده ها و سده های پیشین وجود دارد که پرنکته 
و عبرت آموز اســت.روابط بین المللی با پدیده قدرت گره خورده است. 
تقسیم بندی و دسته بندی از کنشگران بین المللی، نوعاً برمبنای میزان 
قدرت آنها صورت می گیرد و در این میــان، برخی به عنوان قدرت های 

بزرگ شناخته می شوند.
اما قدرت های بــزرگ که قدرت آنها در عرصه روابــط بین المللی عیان 
و عیان اســت از چه رهگذری به این موقعیت رســیده اند، بحث انگیز و 

پرسش آفرین است.
پشــت چهره قدرتمند و کنشــگری بین المللی، انبانی از فجایع پنهان 
در ده ها و ســده های پیشــین وجود دارد که پرنکته و عبرت آموز است 
و جالب آنکه با تحولی که در ماهیت تأثیرگذاری رســانه در سیاســت 
و همچنین دگرگونی که در کنشگری سیاســی رخ داده، جهان امروز 
نسبت به گذشته، درخصوص فجایع انســانی که با خیزش قدرت های 

بزرگ همراه شده حساس تر شده است.
چگونه می توان نســبت بین قــدرت عریان و فجایع پنهــان در روابط 
بین المللی را مورد مداقه قرار داد؟ در پاســخ باید »موارد متفاوت« در 
جستجوی »مفاهیم مشــترک« مورد واکاوی قرار داد و روشن ساخت 
»کنشــگری نوین سیاســی«، پرتوافکن و آگاهی بخش در ســاحت 

تأثیرات ناهنجار انسانی تصمیمات و اقدامات استراتژیک است.
به موارد توجه کنیم. اخیراً دو فیلمســاز انگلیســی با ریشه های عرب 
و آســیایی ، با دو ســال زندگی در دهات بخش صحرائــی الجزایر و در 
 )And Still( »دهات دور افتاده آن مناطق، فیلمی را با عنوان»و هنوز
ســاخته اند که به اثرات انفجارهای هســته ای فرانســه در این منطقه 
می پردازد. توضیح آنکه در فاصله ســال های ۱۹۶۲ )۱۳۴۱( تا ۱۹۶۸ 
)۱۳۴۷(، فرانســه ۱۷ آزمایش اتمی انجام داد و به اصطاح بمب های 
اتمی ســاخته شــده خود را آزمایش کرد که ۱۲ آزمایــش در منطقه 

صحرائی الجزایر صورت گرفت.
در آزمایش اول ۶۰ تن از ســاکنان محلی مردند و پی آمدهای فاجعه بار 
این اقدام استراتژیک فرانسه، براساس برخی از تحقیقات تا فاصله بیش 
از ۳۰۰۰ کیلومتری یعنی در شــرق آفریقا و سودان ثبت شد. فرانسه با 
انجام این آزمایش ها به عضویت در باشــگاه دارندگان ساح هسته ای 
درآمد و ژنــرال دوگل، رئیس جمهوری وقت فرانســه، روز بعد از انجام 
آزمایش، در مقاله ای نوشــت »زنده باد فرانســه«. اما آنچه  در فیلم »و 
هنوز« مشاهده می شــود، ادامه اثرات مخرب آن آزمایش ها بر زندگی 
مردم عادی است؛ فاجعه ای پنهان و ادامه دار. در سال های اخیر، در اثر 
تولید همین آگاهی ها، در فرانسه موضوع پرداخت خسارت به قربانیان 

تصمیمات استراتژیک آزمایش های اتمی در الجزایر مطرح شده است.
جالب آنکه حتی بعد از اســتقال الجزایر از فرانسه، طبق موافقت نامه 
ایوان، الجزایر موافقت کرد که بخشی از منطقه صحرایی آن برای مدت 
پنج سال در اجاره فرانسه بماند و فرانسه آزمایش های هسته ای خود را 
در آن مناطق ادامه داد. مورد فاجعه بار دیگر، اخراج ســاکنان چاگوس 
توســط انگلیس برای واگذاری دیوگارســیا به ایــالات متحده جهت 

برپایی یکی از بزرگترین پایگاه های نظامی خود در جهان است.
انگلیس تمامی ســاکنین جزیــره را در ۱۹۶۷، به موریس فرســتاد 
و در جا به جایــی قدرت دریائی انگلیس، با ایــالات متحده در اقیانوس 
هند، ایــالات متحده، قدرت عریــان خود را در این گوشــه از جهان به 
نمایش گذاشــته اســت. جالب آنکه در پایگاه نظامی ایالات متحده در 
دیوگارسیا، کارگران و کارمندان از ملیت های مختلف، اجازه کار دارند 
ولی ایالات متحده به ســاکنین اصلی این جزیره که بیش از ۵۰ ســال 

پیش، اجباراً جا به جا شده اند، اجازه کار در آن پایگاه را نمی دهد.
مردمان اصلی این جزیره به منطقه ای، بیش از ۱۰۰۰ کیلومتر فاصله، 
یعنی موریس منتقل شــده اند ولی آنچه جالب اســت، تاش ساکنان 
اصلی این جزیره برای دستیبابی به حق مســلم خود، یعنی زندگی در 
ســرزمین آبا و اجدادی اســت. آنها از جزیره موریس و البته با استفاده 
از امکانات موریس، توانســته اند در دو دهه گذشــته جهان را نسبت به 
سرنوشــت خود حســاس کنند. در ســال ۲۰۱۱ آنها توانستند رأی 
مشورتی دیوان دادگستری بین المللی را به نفع خود بگیرند و حتی در 
مجمع عمومی سازمان ملل در ۲۰۱۹ قطعنامه ای را به تصویب رسانند.

ســازمان های غیردولتــی بین المللی فعــال در زمینه حقوق بشــر، 
آگاهی هــای جالبی در مورد وضعیــت فاجعه بار آنها تولید و منتشــر 
کرده اند و یکــی از رهبران پویش حقوق بشــری جزیــره گائوس، در 
مصاحبه نسبتا مفصلی که در ۲۹ ســپتامبر۱۴۰۲ )۰۷/۰۷/۱۴۰۲( با 
رادیوی عمومی آمریکا داشــت، با مهارت توانست نشان دهد که قدرت 
عیان و عریان آمریکا در اقیانوس هند، از معبر زندگی فاجعه آمیز فراتر 

ساکنان اصلی جزائر آن اقیانوس گذشته است.
مواردی که ذکر شــد روشن می کنند قدرت اســتراتژیک با پیامدهای 
تراژیک از در تاریخ روابط بین المللی همراه است. اما در گذشته نسبت 
قدرت استراتژیک انســانی، در پرده ابهام می ماند اما زمانه عوض شده 
است، رسانه قدرت زا و قدرت زدا شده و کنشگری در انحصار قدرت های 
بزرگ نمانده اســت. فیلم ســازانی که فیلم »وهنوز« را ســاخته اند و 
فعال های حقوق بشــری که در واقع اخراجی های ســرزمین خود در 
جزیره گائوس هستند، نیز کنشگرانی هستند که در روابط بین المللی 

امروز آنها را نمی توان نادیده گرفت.

منظور:
حقوق نجومی پرداخت نمی شود

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: با برداشته  شدن سقف پرداخت 
حقــوق مخالفیم و معتقدیم این امر باید تداوم داشــته باشــد؛ چراکه 

برداشتن آن می تواند باعث بی انضباطی شود.

داود منظور در حاشیه جلســه هیات دولت در جمع خبرنگاران درباره 
پرداخت حقوق نجومی، اظهار کرد: خیر، حقــوق نجومی وجود ندارد. 
امســال پرداخت ها به همه کارکنان دولت و شرکت های دولتی دارای 

سقف است.
وی افزود: آنچه در مجلس مطرح شــد این بود که می خواستند بندی 
را در برنامه هفتم توســعه تصویب کنند که سقف پرداختی را در دولت 
بردارند که ما به عنوان سازمان برنامه و بودجه مخالفت کردیم و اعتقاد 
داریم که وجود سقف پرداخت باید تداوم داشــته باشد و برداشتن آن 

می تواند باعث بی انضباطی شود.
منظور در پاســخ به پرسشــی درباره ترمیم حقوق کارمندان دولت در 
نیمه دوم ســال، گفت: معمولاً تصمیم گیری درباره حقوق اول هر سال 
انجام می شود چون منابع مشخصاً در بودجه ســالانه پیش بینی شده 
است. آنچه در بودجه امســال برای پرداخت حقوق و دستمزد داریم در 

همان ابتدای سال برایش تصمیم گیری کرده ایم.

یادداشت

تریبون

وزیر ارتباطات و فناوری اطاعــات، تاکید کرد: تا این 
لحظه ۴ میلیون خانوار تحت پوشش شبکه فیبر نوری 
قرار گرفته اند و تا پایان ســال این رقم بــه ۸ میلیون 

خانوار خواهد رسید.
عیســی زارع پور، در حاشیه جلســه هیئت دولت و در 
جمع خبرنگاران، بیان کرد: در خصوص گسترش فیبر 
نوری اکنون در بیش از ۱۵۰ شــهر کار آغاز شده است. 
در حدود ۷۰ شهر نیز کار به اتمام رسیده است. در ۵۰۰ 
شهر نیز مقدمات انجام کار یعنی توافق با شهرداری ها 
و مدیریت شهری صورت گرفته است. اکنون حدود ۴ 
میلیون خانوار تحت پوشش قرار گرفته اند. این امکان 

فراهم است برای آنان تا از این شبکه استفاده 
کنند.

وی در ادامه اظهار کرد: تا پایان ســال نیز ۸ 
میلیون خانوار تحت پوشش فیبر نوری قرار 

می گیرند. یک اتفاق بسیار بزرگی است.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطاعات در ادامه 
تصریح کــرد: این اتفاق بزرگ ســرعت ها 

در قیاس با وضع موجود که اکنون میانگین ســرعت 
ارتباط ثابت ۱۲ مگابیت بر ثانیه است را حدود ۷۰ الی 
۸۰ برابر افزایش می دهد. اولین اســتانی که به شکل 
کامل تمام شهرها و مرکز اســتان تحت پوشش قرار 

می گیرد استان گلستان است که ان شاءالله 
ظرف یک ماه آینــده به بهره بــرداری می 

رسد.
وی در ادامــه تاکیــد کــرد: در خصــوص 
رویدادهای فضایی، ان شــاءالله تا پایان سال 
چند رویداد فضایی دیگر هم خواهیم داشت. 
به فضــل الهی هــم پرتاپ هــای متعددی 
خواهیم داشــت که به مرور اعام خواهد شد. رونمایی 
هایی نیز از دستاوردهای جدید فضایی کشور خواهیم 

داشت که به مرور اعام خواهد شد.
 یکی کپسول زیســتی است که ان شــاءالله در آینده 

نزدیک و ظرف چند ماه آینده تســت زیــر مداری آن 
انجام خواهد شد. 

برای اعــزام فضانــورد و موجــود زنده به فضــا برای 
تحقیقات فضایی، به محفظه ای نیاز اســت که موجود 
زنده یا فضانورد در آن قرار می گیرد. به آهن کپســول 
زیســتی می گویند. ما در حال طی کردن مراحل اولیه 

در این موضوع هستیم.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: تست های اولیه در قالب 
آزمایش فضایی در حال انجام است. ان شاءالله بتوانیم 
در افق پنج ســال آینده فضانورد ایرانی در فضا داشته 

باشیم.

وزیر امورخارجه کشــورمان در دیدار با ســفیر جدید 
جمهوری اسامی در کشــور مجارستان به اولویت های 
کاری وی اشــاره و بر تاش برای توســعه هر چه بیشتر 
مناســبات بین تهران و بوداپســت تاکید کرد.مرتضی 
مرادیان ســفیر جدید جمهوری اســامی ایــران در 

مجارســتان پیش از عزیمت به محــل مأموریت خود 
با حســین امیرعبداللهیان دیدار و با تشــریح آخرین 
وضعیت حــوزه مأموریت، برنامــه و اولویت های کاری 
خود را برای توسعه هر چه بیشتر مناسبات با مجارستان 
ارائه کرد.وزیــر امورخارجه نیز در ایــن دیدار اهمیت 

روابــط فی مابین و تاش برای گســترش بیش از پیش 
مناســبات با مجارســتان در زمینه های مورد عاقه به 
خصــوص تقویت مناســبات سیاســی، همکاری های 
اقتصادی، فرهنگی، دانشگاهی، پارلمانی و به ویژه ارائه 
خدمات روان و موثر به ایرانیان مقیم را مورد تأکید قرار 

داد.مرادیان پیش از این در سمت های معاون مدیر کل 
آموزش و توسعه نیروی انسانی، معاون مدیرکل آسیای 
غربی، مدیرکل مشــترک المنافع و قفقاز و همسایگان 
شمالغربی، مدیرکل توسعه سرمایه انسانی، مشاور وزیر 

در توسعه سرمایه انسانی و ...خدمت کرده است.

وزیر

وزیر

خریدار  ســخنگوی دولــت از تصویب 
آیین نامه  امکان اســتعام برخط ســوابق 
وســایل نقلیــه موتــوری توســط همه 
دســتگاه های اجرایی در هیات وزیران خبر 
داد.علی بهادری جهرمی روز چهارشــنبه 
در حاشیه نشســت هیأت وزیران با تبریک 
هفته نیروی انتظامی و گرامیداشت شهدای 
این نیــرو و با اشــاره به برگزاری نشســت 
های هیأت وزیــران در روزهای یکشــنبه 
و چهارشــنبه ۹ و ۱۲ مهر ماه جاری اظهار 
کرد: در نشست یکشنبه استاندار قزوین در 
امتداد جلساتی که اســتانداران در جلسات 
هیأت وزیران حاضر شــده و گزارشــی از 
پیشــرفت طرح هــای اســتانی، مصوبات 
سفرهای استانی رئیس جمهور و طرح های 
اولویت دار استان ها مانند اشتغال و مسکن 
و سایر مسائل اولویت دار مانند آب ارائه داد؛ 
مسائل یامشــکاتی که در مسیر طرح های 
اولویت دار قرار دارد مطــرح و تصمیماتی 

برای رفع آنها اتخاذ شد.
وی ادامه داد: از جمله مصوباتی در نشســت 
یکشنبه به تصویب رسید، آیین نامه ای بود 
که بر اساس آن دستگاه های اجرایی مکلف 
شدند امکان استعام ســوابق و اطاعات بر 
خط وسایل نقلیه موتوری را از طریق مرکز 
ملی تبادل اطاعات برای همه شهروندانی 
که خودشــان مایل هســتند اطاعات را از 
آن طریــق به هم ارائــه دهنــد، در اختیار 
قرار دهند که این تبــادل اطاعات با حفظ 

محرمانگی باشد.
ســخنگوی دولــت اضافــه کــرد: برخی 
شهروندان معامات خودرو یا موتورسیکلت 
داشته اند که ممکن اســت تصادفی باشد یا 
دچار مشکل بوده یا اساسا مالکیت آن ایراد 
داشــته یا اطاعات مندرج در سند خودرو 
)وســیله نقلیه( با آنچه ابراز شــده تطابق 

نداشته اند؛ لذا این مصوبه کمک می کند تا 
متعاملین بتوانند سوابق بیمه ای، مالکیت 
و تصادفات دو خودرو را بــه صورت برخط 
اســتعام کنند و در اختیار داشته باشند و 
اهلیت طرفین برایشــان احراز شود این کار 
قدم بزرگی برای جلوگیــری از تخلفات در 
معامات بوده و ایــن معامات خودرویی را 

تسهیل می کند.
بهادری جهرمی یادآور شد: مصوبه دیگری 
که دولت در نشست روز یکشنبه خود داشت 
آیین نامه نحوه تعیین کارشــناس رسمی 
برای دستگاه های اجرایی بود؛ دستگاه های 
اجرایی برای انجام برنامــه های خود باید از 
نظرات کارشناسان رسمی بهره ببرند مثا 
برای خرید یا فــروش کالا، باید مطابق نظر 
کارشــناس رســمی قیمت گذاری صورت 
گیرد که در این میان ممکن بود با ارتباطات 
شــخصی برخی مفســده ها میان دستگاه 
اجرایی و کارشناس رسمی دادگستری رقم 

بخورد.
بهادری جهرمی بیان داشــت: با این آیین 
نامه رانت استفاده از نظرات یک کارشناس 
خاص حذف و پیش بینی شد تمام ارجاعات 
دستگاه های اجرایی به کارشناسان رسمی 
دادگســتری به اســتثنای آنهایی که الزام 
حفظ محرمانگی یــا امنیتــی دارد، صرفا 
از طریق ارســال در ســامانه ای که به این 
منظور با تعامل ســامانه های مربوط به قوه 
قضائیه استفاده شــود و از بدنه کارشناسان 
رســمی داگســتری به صورت تصادفی و 
بدون انتخاب قبلی و بــه قید قرعه در حوزه 
های تخصصــی و صاحــب صاحیت همه 
دســتگاه های اجرایی بتواننــد از ظرفیت 
کارشناسان دادگســتری به صورت عادلانه 
و شفاف استفاده کنند تا از همه کارشناسان 

دادگستری استفاده شود.

موافقت دولت برای حمایت
 از فعالان صنایع دستی برای شرکت 

در نمایشگاه های خارجی
وی بیان کرد: هیأت وزیران در نشست یک 
شــنبه با لایحه حمایت مؤثرتــر از فعالان 
و اســتادان صنایع دســتی برای برگزاری 
نمایشــگاه های خارج از کشــور موافقت 
کرد؛ از آنجا که آنها بــرای انتقال آثار هنری 
و صنایع دســتی خــود به خارج از کشــور 
محدودیت هایی دارند یا باید ضمانت هایی 
وثیقه می گذاشــتند که برای آنها ســختی 
ایجاد کرده بود هیــأت وزیران موافقت کرد 

این روند تسهیل شود.
بهادری جهرمی ادامه داد: این لایحه مربوط 
به ســقف ارزش آثار هنری و صنایع دستی 
است که می توانند با خود به نمایشگاه های 
خارج از کشــور ببرند و اگر امــکان فروش 
نداشتند، بتوانند به نمایشگاه های خارجی 
دیگر ببرند و هم در تعداد آثــار؛ در صورت 
موافقــت مجلس بــا این لایحه، بــه حوزه 

گردشگری و صنایع دستی کمک می شود.
به گفته ســخنگوی دولت، ســید عزت الله 
ضرغامی وزیــر میراث فرهنگــی، صنایع 
دســتی و گردشگری در نشســت یکشنبه 
این هفته هیأت وزیران گزارشی از اقدامات 

انجام شــده در این حوزه ارائه داد که برخی 
از آنها شــامل بهره بــرداری از ۱۸۸ پروژه 
گردشگری با سرمایه گذاری بیش از ۹ هزار 
میلیارد تومان و اشــتغالزایی حدود ۲۸۰۰ 
نفر بوده است.بهادری جهرمی بیان داشت: 
روند ســرمایه گذاری در بخش گردشگری 
رو به بهبود اســت و بیش از ۱۵۰۰ فرصت 
سرمایه گذاری جدید شناســایی و ایجاد و 
بیش از ۵ هزار قرارداد سرمایه گذاری امضا 

شده است.

تصویب آیین نامه جامع انتخابات 
در هیات دولت

وی دربــاره برخی مصوبات نشســت امروز 
)چهارشــنبه ۱۲ مهر ماه( هیــأت وزیران 
نیز توضیــح داد: در راســتای اجرای قانون 
جدید انتخابات مجلس شــورای اســامی 
امــروز آیین نامــه جامعی در ایــن زمینه 
تصویب شــد؛ در قانون جدید در حوزه های 
مختلف و متعــددی از فرآیند های اجرایی، 
تبلیغات نامزدها و رقابت های آنها گرفته تا 
رســیدگی به تخلفات، اصاحات متعددی 
در قانــون قبلی انتخابــات مجلس صورت 
گرفته بود؛ این اصاحــات لازم بود در آیین 
نامه برگزاری انتخابات مجلس اعمال شود 
لذا بازنگری اساســی در آیین نامه برگزاری 
انتخابات شده و در نشست امروز به تصویب 

رسید.
سخنگوی دولت تصریح کرد: در چارچوب 
سیاســت های کلی انتخابات اباغی مقام 
معظم رهبری که در مشــورت با شــورای 
نگهبان تهیه و اباغ شــد اما اجرا نشده بود، 
این آیین نامــه در حداکثر میــزان ممکن 
بندهای مختلف سیاست های کلی اباغی 
را در چارچوب قانــون اباغی مجلس مورد 
بازنگری قــرار داد و فرآیندهای اجرایی را با 

این سیاست ها مناسب ســازی کرد تا هم 
تســهیلی در فرآیندهــای اجرایی صورت 
بگیرد و برای تشــکیل هیأت های اجرایی 
و رســیدگی به تخلفــات امــکان گزارش 
گیری از مردم در تخلفات در این آیین نامه 

گنجانده شود.
بهادری جهرمــی تأکیــد کــرد: از دیگر 
مصوبات نشســت امــروز هیــأت وزیران، 
اعطای مجــوز به وزیــر راه و شهرســازی 
در راســتای توســعه کریدورهای مختلف 
ارتباطی شــمالی جنوبی و شرقی غربی بود 
که بر این اســاس وزارت راه و شهرســازی 
می تواند کریدورهــای مختلف حمل کالا 
و مســافر بین ایران و چین مذاکره کند در 
این حــوزه اقدامات قابل توجهی شــده که 

مضاعف هم خواهد شد.
وی افــزود: امــروز مصوبه دیگــری هم در 
حوزه راه داشتیم که با انجام طرح کنارگذر 
شهر همدان به ســرمایه گذاری ۴ همت با 
مشارکت دولت و بخش خصوصی موافقت 
شــد؛ آزادراه اصفهان - شــیراز هم به طول 
۲۳۰ کیلومتر در ســفر هفتــه آتی رئیس 
جمهور به استان فارس به بهره برداری می 
رسد.سخنگوی دولت تصریح کرد: آخرین 
مصوبه، مصوبه ای بود که با پیشنهاد وزارت 
راه و شهرســازی ، دولت با آیین نامه اعطای 
تســهیات نوســازی و بهســازی مساکن 
روســتایی برای ســال ۱۴۰۲ موافقت کرد 
پیش از این در ســال ۱۴۰۱ وام نوســازی 
مسکن روســتایی را به ۲۰۰ میلیون تومان 
افزایش داده بودیم که با مصوبه امروز هیأت 
دولت، هــم این رقم افزایش مــی یابد و هم 
تعداد تســهیات اعطایی بیشــتر می شود 
جزئیاتــی در این خصوص مطرح شــد که 
پس از اعمال این جزئیات، مصوبه نهایی به 

زودی اباغ می شود.

وزیر ارتباطات: ۴ میلیون خانوار تحت پوشش شبکه فیبر نوری قرار گرفته اند

امیرعبداللهیان به تلاش برای گسترش مناسبات با مجارستان تاکید کرد

خریدار   رئیس جمهور با اشــاره به اینکه 
همانگونه کــه در زمــان فعالیــت در قوه 
قضائیه تاکید بر این داشتم که اجازه ندهیم 
درخواســت مردم برای قضات عادی شود، 
گفت: هم اکنون در دولت هم به مســئولان 
تاکید می کنم که نگذارید صدا و درخواست 

مردم برای شما عادی شود.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در جلسه 
هیات دولت با تاکید بر اهمیت حساســیت 
مسئولان نســبت به حق مردم تصریح کرد: 
مســئولان به اعتبار جایگاهی که مردم به 
آنها ســپرده اند، تکالیفی بر عهده دارند که 
رســیدگی به خواســت های به حق آنها، از 

مهمترین این تکالیف است.

اجازه ندهید صدا و درخواست مردم 
برای شما عادی شود

رئیس جمهور افــزود: همانطور که در زمان 
فعالیت در قــوه قضائیه نیز همــواره تاکید 
داشتم که نباید اجازه دهیم داد و درخواست 
مردم برای قضات عادی شود، هم اکنون در 
دولت هم به مســئولان تاکیــد می کنم که 
اجازه ندهید صدا و درخواســت مردم برای 

شما عادی شود.
آیت الله رئیســی همچنین با تاکید بر اینکه 
دولتمردان باید نسبت به هرگونه ناهنجاری 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی حساس بوده 
و برای رســیدگی و رفع ایــن ناهنجاری ها 
پیش قدم شــوند، بــه برگزاری جلســات 
دوره ای بدون واسطه با اســتانداران کشور 
اشــاره کرد و گفت: در این جلسات نظرات، 

درخواست ها و حتی گایه های استانداران 
به عنوان نمایندگان اجرایی مردم اســتان 
طرح و دســتورات لازم برای تامین نیازها و 

رفع مشکات صادر می شود.
تســریع در تامین مالــی طرح های نهضت 
ملی مســکن به عنوان یکــی از برنامه های 
مهم دولت و صنعت پیشران اقتصاد از دیگر 

تاکیدات رئیس جمهور در جلسه امروز بود.

کشف 4 میدان نفتی و گازی جدید
در جلســه هیــات دولت همچنیــن وزیر 

نفت در گزارشــی از اقدامات این وزارتخانه 
در دو ســال گذشــته، به مواردی از جمله 
کشــف معادل ۲.۶ میلیارد بشــکه نفت و 
گاز قابل استحصال، کشــف ۴ میدان نفتی 
و گازی جدیــد در اســتان های خراســان 
رضــوی، گلســتان و بوشــهر و همچنین 
نتایج مقدماتی اکتشــاف یک میدان گازی 
جدید در استان فارس که از حجم تخمینی 
۲۲ تریلیون فــوت مکعب گاز خبر می دهد، 
اشــاره کرد و گفت: اعام خبر این اکتشاف 
مخزن شاهینی را به عنوان یکی از بزرگترین 

میادین گازی خشکی کشور معرفی خواهد 
کرد.

وزیر نفت تاکید کرد که بر این اساس امروز 
جمهوری اســامی ایــران در مقایســه با 
کشــورهای منطقه جایگاه برتر را در زمینه 

اکتشاف در اختیار دارد.

رشد ۵0 درصدی سالن های
 سینمایی کشور

در ادامه این جلسه محمدمهدی اسماعیلی 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی نیز اعام 

کرد کــه وزارتخانه متبــوع وی، با در پیش 
گرفتن سیاســت های اباغی رئیس دولت 
مردمی مبنی بر سیاست انعطاف و گسترش 
فرهنگ و هنر در مقابل سیاســت انسداد و 
انقباض دشــمن، به موفقیت هایی دســت 
یافته اســت که افزایش قابل توجه ساخت 
آثار ارزشــی در حوزه فیلم سینمایی و رشد 
۵۰ درصدی ســالن های سینمایی کشور از 

آن جمله است.

افتتاح 2۵0 سالن سینمای دیگر
 در سراسر کشور

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی با اشاره 
به اینکه پیش بینی می شــود تــا پایان 
دولت مردمــی نیز حداقل ۲۵۰ ســالن 
سینمای دیگر در سراســر کشور افتتاح 
شده و افزایش ۱۰۰ درصدی سالن های 
سینمای کشور را شــاهد باشیم، گفت: 
در دولــت مردمــی همچنین شــاهد 
رکوردزنی در تعــداد مخاطبــان تئاتر 
و ســینما بودیم. در حالی کــه تا پیش از 
این دولت بالاترین رقم فروش یک فیلم 
۵۰ میلیارد تومان بود، پارســال این رقم 
به ۷۷ و امســال بــه ۲۶۰ میلیارد تومان 
رسیده است و در عرصه موسیقی و سرود 
و نمایش نیز همه آمار از رشــد تولیدات 

حکایت دارد.
رئیــس جمهور ضمــن قدردانــی از همه 
تاش هــا و زحمــات صــورت گرفتــه در 
دســتگاه های اجرایی، براطاع رسانی موثر 

این اقدامات به افکارعمومی تاکید کرد.
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بارگذاریسامانهتاآخرهفته
وهای وارداتی اعلام شد زمان تحویل خودر

معاون وزیر صمت با بیان اینکه ســامانه خودروهای وارداتی در یکی دو 
روز آینده با طراحی جدید بارگذاری خواهد شــد، گفت: از هفته آینده 

عرضه ۸ مدل خودروی وارداتی آغاز خواهد شد.
مهدی ضیغمی مجــری طــرح واردات خــودرو در وزارت صمت در 
مصاحبه با صدا و ســیما گفت: از هفته آینده عرضــه ۸ مدل خودروی 
وارداتی آغاز خواهد شــد و تاش می کنیم ایــن خودروها با همکاری 

بانک مرکزی تا پایان آذر و نهایت دی ماه تحویل مشتریان شود.
معاون وزیر صمت افزود: ســامانه خودروهای وارداتــی در یکی دو روز 
آینده با طراحی جدید بارگذاری خواهد شــد، در مرحله اول اطاعات 
خودروها بارگذاری خواهد شــد تا مردم بتوانند خودروهای عرضه شده 
را ببینند، بعد از این مرحله و با نهایی شــدن قیمت هــا در هفته آینده، 
خودروها عرضه می شود.به گفته رئیس ســازمان توسعه تجارت ایران، 
۳۳ هزار نفر در طرح فــروش خودروهای وارداتــی ثبت نام کرده بودند 
که ۳۰ هزار نفر آن ها واجد شرایط شناخته شــدند.وی با بیان اینکه در 
این طرح بیش از ۷ هزار نفر چانگان انتخاب کــرده بودند، گفت: اکنون 
آن هایی که این خودرو را انتخاب کردنــد با تأیید انتخاب نهایی خودرو، 
به شرکت سایپا معرفی خواهند شــد و حداکثر تا ۳ ماه آینده خودروی 
خود را تحویل می گیرند.ضیغمی گفت: زوتی، سی اس ۵۵ چانگان، کیا، 
هیوندای، تویوتا، هونگچی، بستیون و سوزوکی خودروهایی هستند که 

عرضه خواهند شد که این خودروها کمتر از ۲۰ هزار یورو قیمت دارند.
مجری طرح واردات خودرو اظهار کرد: قیمــت این خودروها قطعی یا 

غیرقطعی خواهد بود تا مسیر قانونی قیمت گذاری آن ها طی شود.

داستانتکراریدپویخودرو
 چرا شفاف نیستید؟

دپوی خودرو، موضوع جدیدی نیســت و تقریبا هر ســال اخباری در 
این خصوص منتشر می شــود اما این بار ماجرا کمی فرق می کند زیرا 
بوی افزایش قیمت کارخانه ای خودرو طی هفته های آینده به مشــام 
می رسد. طی روزهای گذشــته اخبار زیادی در رابطه با احتکار خودرو 
توسط شرکت های خودروســازی به منظور افزایش قیمت منتشر شد؛ 
اخباری که نشان می داد اگرچه خودروسازان افزایش تولید داشته اند، 

اما به همان تناسب عرضه را افزایش نداده اند.
در این بین اگرچه تعزیرات حکومتی اعام کرده که »گزارشــی درباره 
احتکار دریافت نکرده ایم« اما بررســی آمارها حکایت از کاهش فروش 
خودروســازان و انبار محصولات دارد؛ به عنوان نمونــه طبق گزارش 
پژوهشکده پولی و بانکی، موجودی انبار خودروســازان در مرداد بالغ 
بر ۷. ۲۷ درصد رشد کرده است. همچنین در سه ماهه منتهی به مرداد 
امسال موجودی انبار خودروســازان ۹.۸ درصد رشد را نشان می دهد. 
این در حالی است که در بازه زمانی یک ســاله منتهی به مرداد ۱۴۰۲، 
موجودی انبار خودروســازان رشــد منفی حدود ۰.۷ درصدی را ثبت 
کرده اســت.همچنین گزارش مرکز پژوهش هــای مجلس از وضعیت 
شرکت های بورسی نیز نشان می داد که شاخص فروش خودرو صرفاً در 

مرداد ماه نسبت به تیر ماه کاهش ۴۱.۸ درصدی یافته است.

نکته مهم آنکه طی ســالهای گذشــته بارها موضوع دپــوی خودرو از 
سوی خودروسازان رسانه ای شده اســت و هر بار نیز با هشدار و تهدید 
خودروها از پارکینگ ها خارج شــده اند؛ به عنوان نمونه آذرماه ســال 
۱۳۹۹ گــزارش تولیــد و تحویل دو شــرکت بزرگ خودروســازی، 
ایران خودرو و سایپا، که به صورت غیررســمی منتشر شد، حاکی از آن 
بود که ۹۲ هزار دستگاه خودروی ناقص در کف پارکینگ خودروسازان 
خوابیده اند. همچنین در شهریور ماه سال ۱۴۰۰ نیز اعام شد که صرفاً 
در پارکینگ های شرکت ایران خودرو حدود ۷۰ هزار دستگاه دپو شده 
اســت.اما این بار ماجرا کمی فرق می کند زیــرا در آن زمان بهانه عدم 
تأمین قطعه دلیل دپوی خودرو اعام شــده بود اما این بار پی گیری ها 
نشان می دهد خودروسازان به دنبال افزایش دوباره قیمت کارخانه ای 
خودرو هستند و این در حالیست که تقریباً سه ماه پیش قیمت خودرو 
تغییر کرد و حتی اگر طبق قانونی که قباً در دستور کار بود عمل کنیم 
هم قیمت خــودرو باید هر ۶ ماه یک بار مورد بازبینی قرار گیرد نه ســه 
ماه یک بار.البته شــورای رقابت در برابر این موضوع واکنش نشان داده 
و تاکید کرده است که خودروسازان نمی توانند با دپوی محصول، مجوز 
افزایش قیمت را دریافت کنند. اما با توجه به شواهد موجود و پی گیری 
های خبرنگار مهر، درخواســت افزایش قیمت به سازمان های مربوطه 
ارسال شده و به نظر می رســد قیمت خودرو طی هفته های آینده تغییر 

کند.
در این رابطه حتــی می توان به اظهــارات آلبرت بغزیــان دبیر هیأت 
تجدیدنظر شورای رقابت اشــاره کرد که چند روز پیش در مصاحبه ای 
با یــک روزنامه گفته بود که »قرار نیســت هر زمان که خودروســازان 
خواستند و تمایل داشــتند، قیمت نهایی خودروها مورد بازنگری قرار 
گیرد، بنابرایــن تصور می کنم اگر بازنگــری در قیمت ها بخواهد اتفاق 

بیفتد در ماه آبان یا بعد از آن خواهد بود.«
چه بسا که طبق گزارش پژوهشکده پولی و بانکی در فروردین ماه شاهد 
بودیم، خودروســازان با دپوی محصولات، خود را برای افزایش قیمت 

اردیبهشت ماه آماده کرده بودند.
از سویی دیگر عجیب ترین موضوعی که در مورد دپوی خودروها مطرح 
شد، عدم تاییدیه استاندارد از سوی وزارت صمت و سازمان بازرسی بود. 
با این حال سازمان ملی اســتاندارد نیز مانند شورای رقابت در واکنش 

به این خبر اعام کرد که خودروهای دپو شده مشکل استاندارد ندارند.
انگورج مدیرکل دفتر تخصصــی ارزیابی انطبــاق صنایع حمل ونقل 
و ماشین آلات سازمان ملی اســتاندارد ضمن بازدید از پارکینگ ایران 
خودرو و سایپا تاکید کرد که »خودروهای کوییک موجود در پارکینگ 
هم تاییدیه استاندارد دارند و نباید دپو شــوند. همچنین در پارکینگ 
اتکا حدود ۲۰۰۰ دستگاه خودرو دپو شده و همه این خودروها تاییدیه 
اســتاندارد دریافت کرده اند. در پارکینگ ایران خودرو هم خودروهای 
رانا موجود است و هم پژو پارس و دنا و تارا که همه این خودروها تاییدیه 

استاندارد دارند و مشکلی برای تحویل به مشتری ندارند.«
به گفته او »باعث تعجب اســت که با وجود دریافت تاییدیه استاندارد 
و دریافت برچسب اســتاندارد، اما همچنان این خودروها در پارکینگ 
باقی مانده انــد. دپوی خودروهــا در پارکینگ به خودرو آســیب وارد 
می کند و قطعات لاستیکی و پاستیکی و همچنین رنگ خودرو دچار 
آسیب می شــود.«در این بین وزارت صمت اگرچه با راه اندازی سامانه 
یکپارچــه و البته با اتکا به ثبات نرخ ارز، توانســت قیمت هــا در بازار را 
به صورت نســبی کنترل کند اما نکته این اســت که اقدام به ثبت نام از 
حدود ۲ میلیون نفر برای فروش خودرو کرد کــه تعهدات زیادی برای 
خودروسازان ایجاد شد. بر همین اســاس نیز گزارش ها نشان می دهد 
که متأسفانه اغلب متقاضیان هنوز خودروی خود را دریافت نکرده اند و 

خطر تعهدات معوق خودروسازان جدی تر از قبل شده است

بازار

وحید بلالی  رئیس ســازمان بورس گفت: 
این نگرانی وجود دارد که اگر به فکر توسعه 
حرفه حســابداری نباشیم، حســابداری 
و گزارشــگری مالی از مسیر توســعه بازار 

سرمایه و تامین مالی عقب می افتد.
 مجید عشقی، رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار در بیســت و یکمیــن همایش ملی 
حســابداری ایران و ســومین همایش بین 
المللی حســابداری ایران بیان کرد: حرفه 
حسابداری یکی از مبانی اصلی بازار سرمایه 

است.
 بازار ســرمایه مبتنی بر اطاعات اســت. 
اطاعاتی که در حوزه های مختلف منتشــر 
می شود و مورد اســتفاده تمامی ذی نفعان 
قرار می گیرد. لذا ســازمان بــورس اوراق 
بهادار اهتمام جدی در نحوه افشــا و نحوه 
گزارشــگری رویدادهای شــرکت ها دارد. 
با توجه بــه آنکــه از دو جنبه بــا اهمیت؛ 
یکی افزایــش روزافزون حساســیت بازار 
ســرمایه بــه دلیــل گســتردگی و تعدد 
حضور ســرمایه گذاران در این بــازار و نیز 
حضور شــرکت های بزرگ در ایــن بازار؛ 
این نگرانــی وجــود دارد که اگــر چنین 
همایش هایی برگزار نشــده و به فکر توسعه 
حرفه حســابداری نباشیم، حســابداری 
و گزارشــگری مالی از مسیر توســعه بازار 

سرمایه و تأمین مالی عقب می افتد.
وی افــزود: موضــوع اصلی ایــن همایش 
آینــده پژوهی اســت و باید به فکــر آینده 
باشــیم. معمولاً بحث حسابداری به بررسی 
صورت های مالــی و گزارش های دوره های 
مالی گذشــته می پردازد و این صورت های 
مالی هم معمولاً با تأخیر منتشر می شود؛ اما 
آنچه برای ســرمایه گذار، سیاست گذاران و 
دســتگاه های نظارتی حائز اهمیت است، 
صرفاً با بررســی صورت های مالی گذشته 
شــرکت ها محقق نمی گردد. در حوزه های 
مربوط به حرفه حســابداری در حال حاضر 
با چند تغییر عمده در بازار ســرمایه مواجه 

هستیم. 
یکی بحــث داده هــای بســیار کان که با 
روش های سنتی حســابداری و حسابرسی 
قطعاً نمی تــوان ایــن داده هــای کان را 

جمع بندی و گزارشگری کرد. لذا لازم است 
خودمان را به ابــزاری مجهز کنیم تا بتوانیم 

از داده های کان استفاده کنیم.
عشــقی در ادامه اظهار کرد: نظارت بر بازار 
ســرمایه بدون هوش مصنوعی امکان پذیر 
نیســت. در حال حاضر به صــورت روزانه 
بالــغ بــر ۳۰۰- ۴۰۰ هــزار نفــر در بازار 
معامله می کنند کــه در روزهای اوج تعداد 
معامله گران به ۷۰۰ هزار نفر هم می رســد. 
همچنین تعداد معامــات روزانه نیز به دو 
میلیون معامله می رســد. نظــارت بر این 
حجــم از معامات بدون هــوش مصنوعی 
امکان پذیر نیســت. هوش مصنوعی توسط 
شــرکت های ارائه دهنده خدمات مالی هم 

استفاده می شود.
وی افزود: در حرفه حسابداری هم ما ناچار 
هســتیم که از هوش مصنوعی اســتفاده 
کنیم. نمی توان بدون هوش مصنوعی با این 
حجم از داده جوابگوی نیاز این حجم از ذی 
نفعان بود. بحث مکانیزم حســابداری چند 
وقتی است که مطرح شــده و به جای خوبی 
هم رسیده اســت. باید به این سمت برویم 
که در سایه ارتباط با ســایر کشورهای دنیا 

استانداردهای حسابداری را هم ارتقا دهیم 
و بتوانیم گزارش های حسابداری را تحلیل 
پذیرتر کنیم. امیدواریم با کمک اســاتید و 
مجاری ذیربــط به زودی این مــورد هم به 

صورت جدی پیگیری شود.
رئیس ســازمان بورس ادامه داد: یکی دیگر 
از بحث هــای محوری ایــن همایش بحث 
گزارشــگری پایداری اســت. سال گذشته 
بحث گزارشــگری پایــداری را تا حدودی 
پیــش بردیم و در دســتورالعمل حاکمیت 
شــرکتی الزاماتی برای انتشار گزارش های 
پایداری داشــتیم؛ اما کافی نیســت و باید 
به مــرور بحث های مربوط به گزارشــگری 
پایداری را با تســهیل بیشــتری داشــته 
باشیم. شــاید به دلیل تعدد مشکات توجه 
به بحث گزارشــگری پایداری در شرکت ها 
پایین اســت؛ اما اگر به این مهم توجه کافی 
را نداشــته باشــیم در آینده نزدیک دچار 

مشکل جدی خواهیم شد.
عشــقی گفت: بحــث دیگری کــه مطرح 
شده بحث تاب آوری کســب و کارها است. 
تاب آوری کســب و کارها ابعــاد مختلفی 
دارد؛ اما نحــوه گزارشــگری مالی ما نقش 

بســیار مهمی در تاب آوری کسب و کارها 
دارد چرا که وقتی سیاســت گذاران یا حتی 
ســرمایه گذاران بخواهند تصمیمی اتخاذ 
کنند، این تصمیم بر اساس همین صورت ها 
و گزارش های مالی اتخاذ خواهد شــد. در 
حال حاضر نحوه گزارشــگری مالی ما چه 
در مورد صورت های مالی شــرکت ها و چه 
در مورد عملکرد هیئــت مدیره ها به نحوی 
اســت که چهره واقعی شــرکت ها را نشان 
نمی دهد. ما باید مراقب تقســیم سودهای 

موهوم در شرکت ها باشیم.
 در حال حاضــر تمامی اعــداد مندرج در 
صورت های مالی و حتی ســود شــرکت ها 

تاریخی است.
 اکثر شــرکت هایی که در حــال حاضر در 
بازار سرمایه فعال هستند و سود شناسایی 
می کنند مربوط به چند دهه قبل هستند و 

ارزش دارایی آنها به روز نیست. 
اســتهاک این شــرکت ها بر اساس ارزش 
دارایی چند ســال قبل در صورت های مالی 
نمایان می شود؛ حال آنکه جایگزینی همان 
دارایی نیازمند هزینه سنگینی است. نحوه 
گزارشگری مالی شــرکت ها باید به گونه ای 

باشــد که وضعیت واقعی شرکت ها را نشان 
دهد و تداوم وضعیت فعلی منجر می شــود 
در ۳-۴ ســال آینده شرکت ها دچار مشکل 
جدی شوند. لذا از این بعد نحوه گزارشگری 
مالی شرکت ها بســیار حائز اهمیت است و 
امیــدوارم بتوانیم در این مســیر هم کاری 

کنیم.
وی اضافــه کرد: البتــه اســتانداردها هم 
باید مــورد بازنگری قرار گیــرد که به دلیل 
بعضی ماحظات این کار انجام نشده و این 
موضوع در بلنــد مدت شــرکت ها را دچار 
مشــکل جدی خواهد کرد. موضوع دیگر، 
بحث ریسک اســت. هنوز جایگاه درستی 
بر گزارشــگری ریسک شــرکت ها نداریم. 
با وجود اقدامــات انجام شــده، این حوزه 
هم نیازمند کار بســیار جدی است. تعداد 
نهادهای مالی فعال در بازار سرمایه به بیش 
از ۱۰۰۰ نهاد رسیده و این ۱۰۰۰ نهاد مالی 
تقریباً مبنای مشــخصی برای گزارشگری 

ریسک ندارند. 
به رغم تأثیر این نهادهــای مالی در تأمین 
مالی بنگاه های اقتصــادی و میزان دارایی 
تحت مدیریت شان، ریسک این ها سنجش 
و مدیریــت نمی شــود. یکــی از اقدامات 
ضروری این اســت که مســائل و مباحث 
مربوط به ریسک نهادهای مالی را به درستی 
شناسایی و تبیین شــده و نحوه مواجهه با 
این ریســک ها طراحی و اجرا شود. در این 
موضوع هم قطعاً حســابداری نقش ویژه ای 

خواهد داشت.
رئیس ســازمان بــورس در خاتمه عنوان 
کرد: از دوســتان دعوت می کنــم در این 
حوزه هم کار جدی انجــام دهند و کمک 
کنند مقوله ریســک در کلیه شــرکت ها 
بالاخــص نهادهــای مالی گزارشــگری 
و مدیریت شــود؛ چــرا کــه دارای تحت 
مدیریت نهادهای مالی رقم حائز اهمیتی 
اســت و بالغ بر ۷۰۰ همــت دارایی تحت 
مدیریت صندوق هــا و بیش از ۱۰۰ همت 
دارایی تحت مدیریت سبدگردان هاست و 
اگر مباحث مربوط به ریســک به درستی 
مدیریت نشود ممکن است تبعات جبران 

ناپذیری داشته باشد.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسامی به 
بیان توضیحاتی درباره تأثیر سامانه مودیان مالیاتی و 
پایانه های فروشگاهی بر جلوگیری از اختاس احتکار 

و گران فروشی پرداخت.
علی اکبر علیزاده برمی عضو کمیســیون کشــاورزی 
آب منابع طبیعی و محیط زیســت مجلس شــورای 
اسامی، درباره تأثیر راه اندازی سامانه مودیان مالیاتی 
و پایانه های فروشگاهی بر ایجاد عدالت مالیاتی گفت: 
آنچه مد نظر قانون بود این بود که سیســتم پرداخت 

مالیات اصناف و مشاعل در کشور هوشمند شود.
وی در ادامه بیان کرد: نتیجه شــروع به کار ســامانه 
مودیان مالیاتی و پایانه های فروشگاهی اضافه شدن ۲ 

هزار و ۵۰۰ مودی جدید مالیاتی به سیستم 
بود. این امر به این معنی است که جلوی فرار 
مالیاتی ۲ هــزار و ۵۰۰ مودی گرفته شــده 

است.
علیزاده در ادامه بیان کــرد: بعضی از اصناف 
اســتدلال عادلانه بودن یا نبودن سیســتم 
پرداخت مالیــات را مطرح کــرده بودند و با 

هوشــمند شــدن ســامانه مودیان مالیاتی تمام این 
مشکات برطرف شد.

این نماینده مجلس در ادامه خاطرنشــان کرد: سامانه 
مودیان مالیاتی در بحث هوشمند کردن مالیات موفق 
بوده اســت ولی کارش هنوز نیمه تمام است. ما هنوز 

در برخی از مشاغل فرار مالیاتی داریم و باید 
همچنان پیگیری شود تا جلوی فرار مالیاتی 

از این مجاری هم گرفته شود.
وی خاطرنشــان کرد: مالیات بــر خانه های 
خالی و مالیات از خانه هــای لوکس، مالیات 
از ســلبریتی ها، مالیات بــر ثروت های باد 
آورده برخی اشخاص و فعالان فضای مجازی 
هنوز در این سیستم شناسایی نشده اند که باید سامانه 
مودیان مالیاتی و پایانه های فروشــگاهی تمام تاش 
خود را برای اخذ مالیــات از درآمدهای بالای آنها بکند 
تا مردم حس کنند که عدالــت مالیاتی برای آنها ایجاد 

شده است.

علیزاده در ادامه خاطرنشان کرد: سازمان امور مالیاتی 
تاکنون موفق عمل کرده اما تا رســیدن به قله عدالت 
مالیاتی فاصله دارد. قطعاً یکی از مواردی که می توان با 
استفاده از آن جلوی برخی گران فروشی ها و احتکارها 
و اختاس ها را گرفت رصد جریان کالایی با استفاده از 

پایانه های فروشگاهی است.
وی با بیــان اینکه اما این اقدام تمام کار نیســت گفت: 
باید ســامانه جامع تری وجود داشته باشد تا بر سازمان 
امور مالیاتــی، وزارت صمت و گمــرک را به هم لینک 
کند. ایــن ســامانه مودیــان مالیاتــی و پایانه های 
فروشگاهی مشــخص می کند که کالا از کجا آمد و به 

کجا رفت و به این وسیله جلوی قاچاق را می گیرد.

مجلس

علیزاده  بیان کرد؛ جلوگیری از احتکار و اختلاس با اجرای کامل سامانه مودیان

تناقصآماررشداقتصادیباسایرآمارهایاقتصادی

چرا رشد اقتصادی ۶ درصد به سفره خانوار نرسید؟ 
مریم فکری  یک کارشــناس اقتصادی با 
بیان این که رشــد اقتصادی پایدار نیست، 
می گوید: رشــد پایدار، رشــدی اســت که 
با اصاحات نهــادی و زیرســاختی همراه 
باشــد، اما امروز اصاح نهادی، زیرساختی 
یا تغییــرات بنیادیــن در وضعیت مدیریت 
کشــور و رفــع چالش هــای اقتصــادی 
نمی بینیم. رشد اقتصادی کشور در سه ماهه 
اول ۱۴۰۲ معــادل ۶.۲ درصــد و رشــد 
اقتصادی بدون نفت طی ایــن دوره معادل 
۵.۲ درصد شــد. این تصویر اقتصاد ایران به 
روایت آمارهای بانک مرکزی است؛ تصویری 
که هنوز مــردم، آن را در ســفره خود لمس 
نکرده اند و حتی به اعتقاد تحلیلگران، منجر 
به بزرگ شــدن ســفره خانوار نشده است.
تحلیلگران اقتصــادی معتقدند تا زمانی که 
رشد تورم کنترل نشــود و نرخ بهره حقیقی 
نیز منفی باشــد، به طور قطع تاثیر رشــد 
اقتصادی بــرای مردم محســوس نخواهد 
بود؛ ضمن آنکه رشد اقتصادی طی ۱۰ سال 

گذشته صفر بوده است.
پیمان مولوی، اقتصاددان می گوید: واقعیت 
این اســت که رشــد اقتصادی تنها معیار 
ســنجش بهبود اوضاع اقتصادی نیســت 
و باید در کنار آن سایر شــاخص ها را هم در 
نظر گرفت تا بتوان مقایســه بهتری داشت. 
به اعتقاد او، آنچه باید در ســفره مردم دیده 
شود، کاهش نرخ تورم اســت و تا زمانی که 
میزان تورم در ایران کنترل نشــود، شرایط 
اقتصــادی به همین شــکل خواهــد بود. 
ضمن آنکه رشد تورم هم در ایران براساس 
راه حل های این اقتصاددان یا آن کارشناس 
اقتصادی هم بهبــود نخواهد یافت هر چند 

سه ســال قبل یا قبل تر از آن می شد با این 
نسخه های اقتصادی کاری از پیش برد.

به باور او، امروز برای برون رفت از این شرایط 
تنها نیازمنــد یک تصمیم قاطع سیاســی 
هســتیم که اگر این تصمیم سیاسی گرفته 
شود و سطح تنش ها در کشــور کمتر شود 
و تحریم هــا هم برداشــته شــود، می توان 
این امید را داشــت که تغییرات مثبتی در 
سفره های مردم هم دیده خواهد شد در غیر 
این صورت متاســفانه این روند هم تغییری 

نخواهد داشت.

وقتی آمارها با هم در تناقض هستند
تحلیلگران اقتصادی معتقدند اگر رشــدی 
هم اتفــاق افتاده، به دلیــل تحریک بخش 
نفت بــوده و از آن جایی کــه ظرفیت های 
تولید نفــت در اقتصاد ایــران افزایش پیدا 
نکرده، به محض این که به ســقف تولید در 
بخش نفت برسیم، این رشد متوقف خواهد 
شــد. در همین خصوص کامــران ندری، 
اقتصــاددان در گفت وگــو بــا خبرگزاری 
خبرآناین دربــاره نرخ رشــد ۶ درصدی 
اقتصــاد، می گوید: چنــد نکتــه را باید در 
نظــر بگیریم. آماری که منتشــر شــده، با 
شــاخص های دیگری که در اقتصاد وجود 

دارد، در تناقض است.
وی می افزاید: شما شاخص مدیریت خرید 
را در نظــر بگیریــد، گویای این اســت که 
بنگاه ها وضعیت مناسبی ندارند و در نتیجه 
می توان گفت سفارش ها در بنگاه ها کاهش 
پیدا کرده اســت. آخرین گزارشــی که در 
رابطه با این شــاخص وجود دارد، این است 
که زیر ۵۰ آمده اســت. وقتی که شــاخص 

زیــر ۵۰ می آید، نشــان دهنده این اســت 
که اقتصاد وضعیت مناســبی ندارد. بر این 
اساس، می توان گفت یک تناقضی بین این 
آمار با سایر آمارهای جانبی در اقتصاد ایران 
وجود دارد.این کارشناس اقتصادی تصریح 
می کند: نکته دوم این اســت کــه آمار را به 
تفکیک رشــد ارزش افزوده در بخش های 
تولیدی داده اند. اگر ایــن آمار را به تفکیک 
هزینه هایی می دادند که در اقتصاد صورت 
می گیرد، شــاید ما می توانســتیم تحلیل 
جامع تری از این آمار رشد اقتصادی داشته 

باشیم.
ندری متذکر می شود: از زاویه هزینه ها نگاه 
کنیم، تنهــا اطاعاتی که وجــود دارد، این 
است که سرمایه گذاری ۲ درصد رشد کرده 
است. این که چه اتفاقی برای مصرف بخش 
خصوصی افتاده، یا چه اتفاقی برای مخارج 
دولتی در این فاصله رخ داده و مخارج دولتی 
چقدر رشد کرده و یا خالص صادرات چگونه 
تغییر کرده، تا این لحظه بــه این اطاعات 
دسترسی نداشــته ایم. اگر اطاعات مربوط 
به رشــد اقتصادی از این زاویه هم تکمیل 

شود، تحلیل ها می تواند دقیق تر باشد.

ظرفیت تولید نفت افزایش پیدا 
نکرده است

وی عنوان می کند: نکته ســوم این است که 
اطاعاتی که در دســترس داریم، پیشران 
رشــد و موتور محرکه رشــد در فصل بهار، 
مثل دوره های گذشته که شاهد رشد در یک 
دهه اخیر بودیم، نفت بوده است. الان عمده 
رشد اقتصادی ناشــی از این است که بخش 

نفت توانسته از ظرفیت بالقوه استفاده کند.

این کارشناس اقتصادی ادامه می دهد: البته 
این صحبت به معنای این نیست که ظرفیت 
تولید در بخش نفت افزایش پیدا کرده است. 
به دلیل تحریم ها، بخش نفت از آن جهت که 
نمی توانســت همه تولیدات را صادر کند یا 
بفروشــد، تولید را متوقف کرده بود. اما الان 
که به نظر می رسد یک مقدار صادرات نفتی 
راحت تر شده و مشکات تحریمی در رابطه 
با صادرات نفت کاهش پیدا کــرده، به طور 
طبیعی تولید نفــت در اقتصاد ایران افزایش 
پیدا کرده اســت.ندری می گوید: از آن جایی 
که ظرفیت های تولید نفت در اقتصاد افزایش 
پیدا نکرده، به هرحال این رشد متوقف خواهد 
شد. یعنی به محض این که به سقف تولید در 
بخش نفت برسیم، این رشد متوقف می شود.

وی عنوان می کند: نکته بعدی این است که 
اگر مجددا سیاستمداران در ایران و آمریکا، 
تغییر موضع دهند، به دلیل این که تحریم ها 
به صــورت دائمی برداشــته نشــده و تنها 
توافقاتی بین ایران و آمریــکا صورت گرفته 
است، بر این اســاس احتمال این که دوباره 
نتوانیم صادرات نفت داشــته باشــیم، حالا 
ممکن اســت در کوتاه مدت متصور نباشد، 

اما در میان مدت و بلندمدت امکان دارد این 
اتفاق بیفتد.

به رشد اقتصادی پایدار امیدار باشیم؟
این اقتصاددان با اشاره به خوش بینی دولت 
به رشــد اقتصادی، می گوید: بالاخره تولید 
نفت بیشتر شده، وضعیت دولت تا حدودی 
بهتر شده و مشکات ناشی از کسری بودجه 
که در ســال های قبل مواجه بودیم، کاهش 
پیدا کرده اســت. وقتی بخش نفت رشــد 
می کند، به تبع روی ســایر بخش ها نیز اثر 
مثبت دارد. بــرای همین شــما می بینید 
که بخش خدمات و صنعــت، یک مقداری 

همبستگی مثبت با بخش نفت داشتند.
ندری می افزاید: با این حــال، من معتقدم 
این رشــد اقتصادی پایدار نیســت. رشــد 
پایدار، رشدی اســت که با اصاحات نهادی 
و زیرساختی همراه باشد. ما اصاح نهادی، 
زیرساختی یا تغییرات بنیادین در وضعیت 
مدیریت کشور و رفع چالش های اقتصادی 
نمی بینیم. به همین خاطر، این رشد گرچه 
اثــر مثبــت در کوتاه مــدت دارد، ولی در 

بلندمدت نمی توان روی آن حساب کرد.



ح اعتبار زدایی از اسناد عادی   توقف طر
در مجمع تشخیص

بسیاری از کارشناسان اقتصادی و حقوقی معتقدند اعتبار اسناد عادی 
منجر به شکل گیری مفاسد اقتصادی می شــود؛ بااین حال هنوز طرح 
اعتبار زدایی از اسناد عادی در مجمع تشخیص مصلحت نظام ماندگار 

شده است.
مســئله اعتبار اســناد عادی هر چند با کش وقوس هــای فراوانی بین 
مجلس شورای اسامی، شــورای نگهبان و دولت های گذشته روبه رو 
بوده؛ اما همواره به بای جان مردم عادی تبدیل شده و فرصت مناسبی 

را برای سودجویان و سوداگران این عرصه به وجود آورده است.
با توجه به چالش های فراوان و هزینه های ســنگینی که اعتبار اســناد 
عادی برای مــردم و حاکمیت به وجود آورده اســت مجلس شــورای 
اسامی در سال ۱۳۹۵ برای نخستین بار با رصد و پایش تجربیات سایر 
کشــورها در این حوزه تاش کرد تا اعتبار اســناد عادی و قولنامه ای را 
مخدوش کنــد، نمایندگان دوره دهم مجلس شــورای اســامی، در 
تاریخ ۳۱ اردیبهشت ســال ۱۳۹۹ با تصویب قانون الزام به ثبت رسمی 
معامات اموال غیرمنقول، مصوب کردند که تمامی اســناد موجود در 
کشور باید ثبت رســمی شوند و به تبع آن اســناد عادی از اعتبار ساقط 
شود. اما بعد از ارســال این مصوبه به شــورای نگهبان اختافات میان 
مجلس و شورا بالا گرفت که در نتیجه، این مصوبه برای بررسی نهایی به 

مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد.
باوجوداینکه سه ســال از ارســال مصوبه به مجمع تشخیص می گذرد 
سرنوشت این مصوبه هنوز هم مشخص نیست. اخیراً محمد صدر، عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام گفته است: »تاکنون چنین لایحه ای به 
دستور صحن مجمع نیامده و ما از مفاد آن بی اطاع هستیم.« به گفته 
وی »تا زمانی که لایحه به دستور جلسه مجمع تبدیل نشود، نمی توان 

در خصوص چنین موضوعی اظهارنظر کرد.«
این در حالی اســت که حدوداً ۳ ماه پیش مقــام معظم رهبری در رابط 
ه با ضرورت اعتبار زدایی از اســناد عادی و خشکاندن یکی از ریشه های 
مهم فساد به مسئولان ذی صاح هشــدار داده و تصویب این مصوبه را 
»مصلحت قطعی« کشور دانستند. بر اساس بیانات مقام معظم رهبری، 
باید از این گونه معامات )معامله با اسناد عادی( سلب اعتبار شود و اگر 
هم از دیدگاه شورای نگهبان به مصوبه مجلس ایرادی هست، مصلحت 

قطعی کشور و نظام، تصویب نهایی این قانون است.

تعلل در اعتبار زدایی از اسناد عادی به مصلحت نظام است؟
بســیاری از نمایندگان مجلس نیز نســبت به عدم تصویب قطعی این 
مصوبه هشدار داده اند، به عنوان مثال، مصطفی طاهری نماینده مجلس 
شورای اســامی در این خصوص گفته اســت در صورت عدم تصویب 
اعتبار زدایی از اسناد عادی در مجمع تشــخیص مصلحت نظام، قطعاً 

شفافیت مالی برای حاکمیت محقق نخواهد شد.
همچنین موســی غضنفر آبادی، رئیس کمیســیون حقوقی و قضائی 
اخیراً در گفت وگویی تلویزیونی زبان به گایه گشــوده و گفته اســت: 
»غصه دار هستیم که چرا یک عده باید بعد از فرمایشات رهبری، باز هم 
نسبت به تعیین تکلیف طرح اعتبار زدایی از اسناد عادی تردید داشته 

باشند.«
وی درباره سرنوشت این مصوبه می گوید: »بعد از فرمایشات مقام معظم 
رهبری، پیشــرفت هایی وجود داشــت و کار تقریباً نهایی می شد، اما 
خبرهایی شنیدیم که خیلی نگران کننده است. عده ای در بحث اسناد 
عادی به دنبال سوءاستفاده هستند و کوه خواری ها و زمین خواری ها با 
همین اســناد اتفاق می افتد. چرا نمی گذارند این طرح تبدیل به قانون 

شود، نگرانی کجاست و چرا این نگرانی ها را ما نمی بینیم؟«

بی توجهی به فرمان رهبری موجب گسترش پرونده های فساد 
خواهد شد

ابوالفضل ابوترابی دیگــر نماینده مجلس نیز با اشــاره به تعلل مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام در رابطه با تصویب نهایی طرح اعتبار زدایی 
از اسناد عادی می گوید: »متأسفانه بعضی مسائلی که به مصلحت مردم 
اســت با عملکرد قابل انتقاد و ناصواب مجمع بی پاسخ می ماند و نهادی 
که برای تشخیص مصلحت نظام تشکیل شده مصلحت نظام و مردم را 

در نظر نمی گیرد.«
وی با یــادآوری اینکه مقــام معظم رهبــری مصوبه اعتبــار زدایی از 
اســناد عادی را با تأکید و به صراحت مصلحت قطعی دانســتند، افزود: 
»تا پیش از این تأکید در مجمع می خواســتند مصوبــه را رد کنند؛ اما 
موضع رهبر انقاب آن را نجات داد. اگر چه باز هم دارند تعلل می کنند. 
انتظار می رفت که مجمع به فرمایشــات رهبــری حداکثر در یک یا دو 
هفته لبیک بگوید نه اینکه همچنان تعلل کند و راه را بر اضافه شــدن به 

پرونده های زمین خواری، پول شویی، کاهبرداری و… باز بگذارد.«
با توجه به چالش های فراوان حــوزه زمین و اماک و همچنین تضعیف 
حقوق عامه توســط اعتباری که اســناد عادی در مراجع قضائی دارد، 
مقام معظم رهبری شخصاً به موضوع رفع تداخات اعتبار اسناد عادی 
ورود پیدا کرده و از آن به عنوان منشــأ بزرگ فساد در کشور یاد کردند، 
ایشــان مصلحت کشــور و مردم را در تصویب این قانون دانسته و برای 
تأکید بیشــتر این موضوع را در جمــع قضات و کارکنــان قوه قضائیه 
عنوان کردند.از طرفی این موضوع مورد تأکید کارشناسان و مسئولان 
اجرایی کشور نیز قرار گرفته است، به طور مثال سید احسان خاندوزی 
وزیر اقتصاد در نامه اخیر خود به رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تأکید کرده اســت که بررســی های وزارت اقتصاد نشان می دهد آنچه 
تضمین کننده موفقیت حاکمیت در کنترل بازار ســوداگرانه مسکن و 
تحقق اهداف مقرر در قانون اساسی است به تصویب »طرح الزام به ثبت 
رســمی معامات اموال غیرمنقول« و با تمرکز بر ضمانت اجرای طرح 

یاد شده گره خورده است.
همچنین، حســن بابایی؛ رئیس سازمان ثبت اســناد و اماک کشور 
به صراحت از اعتبار اســناد غیررســمی گله کرده و گفته است: »ریشه 
بســیاری از دعاوی، اختافات و منازعات و پرونده هایی که در محاکم 
حقوقی و کیفری تشکیل می شــود مربوط به اسناد عادی است چرا که 
این اســناد به راحتی قابل جعل و انکار هســتند. در مجلس بحث عدم 
اعتبار اسناد عادی و اعتباربخشی به اســناد رسمی به خوبی مطرح و به 

شورای نگهبان ارجاع شد و چهار بار در این شورا مطرح شد.«
وی می گوید: »شرع بحث اســناد عادی را پذیرفته، اما هدف از مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام دقیقاً بحث رعایت مصلحت اســت. اعتقاد 
داریم؛ هم در قانون مدنی و هم در شــرع مقدس که اسناد عادی مبتنی 
بر قصد و رضایت طرفین اســت، مورد معامله مشــروعیت دارد. هدف، 
معامله مشروع است و اعتبار شــرعی دارد، اما با توجه به شرایط خاص 
جامعه ما که منشأ بســیاری از دعاوی مربوط به اســناد است قطعاً اگر 
ما ســند عادی را از حیث اعتبار مخدوش کنیم و مردم را به سمت سند 
رسمی ســوق دهیم؛ پیش بینی بنده این اســت که حداقل ۳۰ تا ۴۰ 

درصد از دعاوی حقوقی و ورودی ما به محاکم کاهش پیدا می کند«.

افزایش ۳۰درصدی تعداد شرکت های دانش بنیان 
در صنعت آب و برق

 معاون ســرمایه انســانی، تحقیقات و فناوری اطاعات وزارت نیرو از 
افزایش ۳۰درصدی تعداد شــرکت های دانش بنیان در حوزه آب و برق 

در سال گذشته خبر داد.

مریــم کارگر نجفی اظهار داشــت: در ســال حمایت از شــرکت های 
دانش بنیــان، وزارت نیرو به عنوان دومین دســتگاه اجرایی آیین نامه 
شرکت های دانش بنیان را برای تصویب به دولت ارائه کرد که در اواخر 
تیرماه به وزارت نیرو به عنوان ســومین دســتگاه اجرایــی، آیین نامه 

حمایت از شرکت های دانش بنیان اباغ شد.
وی آیین نامه اباغی را شــامل ۲ بخش دانســت و افزود: در مرحله اول 
طرح های اولویــت دار به عنوان طرح های پیشــران انتخاب شــده و با 

اولویت های مشخص توسط شرکت های دانش بنیان اجرا می شود.
معاون وزیر نیرو گفت: زیرســاخت هایی برای حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان همچون پارک علم و فناوری، کارخانــه نوآوری، صندوق 
پژوهــش و فناوری نیرو فراهم شــده کــه عماً تســهیات موردنیاز 
شرکت های دانش بنیان از طریق این صندوق و صندوق نوآوری تأمین 

می شود.
کارگر نجفی با اشــاره به رشــد ۴۰درصــدی قراردادهای پژوهشــی 
شرکت های دانش بنیان بیان داشت: قراردادهای تولید بار اول در حوزه 
خودکفایی محصولات و خدمات از شــرکت های دانش بنیان در حوزه 
برق و آب طی یک ســال گذشــته ۶ برابر افزایش داشــته که بخشی با 
حمایت معاونت علم و فناوری و بخش دیگــر صندوق پژوهش وزارت 

نیرو انجام گرفته است.
وی با بیان اینکه سال گذشته تعداد شــرکت های دانش بنیان فعال در 
حوزه آب و برق از ۷۰۰ به یک هزار شــرکت رســیده اســت، گفت: در 
یک سال گذشته ۳۱۰ شرکت دانش بنیان مورد حمایت مستقیم قرار 
گرفته اند که در استان های مختلف ۸ منطقه با بررسی های منطقه ایی 
برای حضور و استقرار شــرکت های دانش بنیان از امکانات و تسهیات 

استفاده می کنند.

تولید انرژی سبز به ۲۰ هزار مگاوات می رسد
وزارت نیــرو در حــال حاضر مجوز احــداث ۴۰۰۰ مــگاوات نیروگاه 
خورشــیدی را گرفته اســت و طبق برآوردهای صورت گرفته تا سال 
۱۴۰۶ ظرفیت تولید انرژی های تجدیدپذیر بــه ۲۰ هزار مگاوات می 

رسد.
 اکنون حدود ۱۰۲۰ مگاوات نیروگاه  تجدیدپذیر در کشــور وجود دارد 
که ۸۰۰ مگاوات آن بادی و خورشیدی اســت، با این وجود وزارت نیرو 
مجوز احداث ۴۰۰۰ نیروگاه مگاوات خورشیدی را اخذ کرده که ۳۰۰۰ 
مگاوات آن به مرحله مناقصه رسیده و ســرمایه گذارهای آن مشخص 
شده است و تا سال آینده ۱۰۰۰ مگاوات تولید برق از این محل خواهیم 

داشت.
همچنین براســاس مصوبه ای که از وزارت نیرو به ســاتبا اباغ شــده 
اســت، صنایع انرژی بر که تمایل به احداث نیروگاه تجدیدپذیر دارند، 
می توانند با شــرایط ویژه ای از برق تولیدی خود بهره مند شــوند. این 
مصوبه بدین صورت است که برقی را که نیروگاه تجدیدپذیر به صورت 
منحنی تولید می کند به شــکل هموار، پایدار و بــا تضمین عدم قطعی 
در ۲۴ ســاعت به صنایع تحویل می دهد تا مشکلی در تولیدات نداشته 

باشند.
 برای احداث نیروگاه خودتامین، یک قرارداد ســه جانبه بین ساتبا، 
توانیر و صاحب صنعــت امضا خواهد شــد و به آن هــا تضمین داده 
می شــود که به اندازه میزان تولید انرژی تجدیدپذیــر، برق هموار و 
پایدار دریافت کننــد و همچنین در زمان محدودیــت و قطعی برق، 
آن ها هیچگونــه قطعی به میزان برقــی که تولید کرده اند، نداشــته 

باشند.
 

تاکنون صنایع حدود۲۰۰۰ مگاوات پروانه احداث نیروگاه خودتامین 
برق گرفتنــد و به دنبال مجوزهــای مربوطه از قبیل محیط زیســت، 
زمین و اتصال به شبکه برق هستند تا شــروع به احداث نیروگاه کنند و 
همچنین حدود ۷۰۰ مگاوات نیز در حال مذاکره است که پس از تایید 

هیئت مدیره صنایع، برای  آن ها نیز پروانه صادر خواهد شد.
طبق پیش بینی های صــورت گرفته برای ســال ۱۴۰۶ حدود ۲۰ 
هزار مگاوات انرژی های تجدیدپذیر و برای ســال ۱۴۱۰ حدود ۵۰ 
هزار مگاوات از این محل تولید خواهد شــد، افزایش امنیت انرژی، 
رفع ناترازی تولیــد و مصرف در فاصله زمانی کمتر، کاهش انتشــار 
گازهای گلخانه ای و حفظ محیط زیســت با کاهش ســوخت هایی 
مانند مازوت، افزایش راندمان انــرژی و ... ازجمله موضوعات مهمی 
هستند که ما را به سمت استفاده بیشــتر از انرژی های تجدیدپذیر 
سوق می دهد.در ســال ۱۳۹۱ حدود ۶۰ میلیارد سوخت مصرف شد 
تا نیروگاه های حرارتی بتوانند برق تولید کنند کــه از این ۶۰ میلیارد 
حدود ۳۸ میلیارد گاز و مابقی گازوئیل و مازوت بوده اســت، اما اکنون 
پس از ۱۰ سال ۸۸ میلیارد مترمکعب ســوخت معادل استفاده کردیم 

که حدود ۷۰ میلیارد آن گاز بود.
در واقع ظرف ۱۰ ســال ۵۰ درصد به تولید انرژی نیروگاه های حرارتی 
اضافه شــده و ۵۰ درصد نیز به ســوخت معادل مصرفی ما اضافه شده، 
ســال قبل نیز حدود ۷۰ میلیارد مترمکعب سوخت مصرف شد؛ اینکه 
نهایت گازی که می تواند سالانه به وزارت نیرو تحویل داده شود، حدود 
۷۵ میلیارد مترمکعب است و مابقی این گاز باید صرف مصارف خانگی 
و صنعت و غیره شــود، درواقــع وزارت نیرو نمی تواند بــدون توجه به 

موضوع تجدیدپذیر ادامه حیات دهد.
طبق پیش بینی انجام شده در ســال ۱۴۱۰ به میزان  ۱۲۵ میلیارد 
مترمکعب ســوخت معادل نیاز اســت کــه اگــر در بهترین حالت 
۸۰ میلیارد آن بــا گاز تامین شــود، باید مابقی از طریــق گازوئیل 
و مازوتــی که آســیب های زیســت محیطی بســیار و آســیب به 
تجهیزات نیروگاهــی و بالا بردن هزینه تعمیــرات را به دنبال دارد، 
استفاده شــود، بنابراین شرایط طوری اســت که باید حتما موضوع 

تجدیدپذیرها را جدی بگیریم.
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رئیسسازمانخصوصیسازیخبرداد

جزئیاتی از تخصیص سهام عدالت جدید 
۱۰ میلیون تومانی

محمدحســین ســیف اللهی مقدم  رئیس 
سازمان خصوصی ســازی از تخصیص بیش از ۴ 
میلیون سهام عدالت جدید به ارزش ۱۰ میلیون 
تومان متشکل از ۱۲ شرکت خوب سهامی عام به 

مشمولان خبر داد.
 مالک رحمتی، رئیس ســازمان خصوصی سازی 
با حضــور در برنامه صــف اول با اشــاره به اینکه 
منظور از مولدســازی تکمیــل پروژه های نیمه 
تمام و راکد دولتی است و نه فروش دارایی و اموال 
گفت: در دولت سیزدهم و در دوره جدید سازمان 
خصوصی سازی فرایند واگذاری ها از جمله سهام 
عدالت و سایر واگذاری های اصل چهل و چهاری 
تمرکز بر شناسایی و مشارکت تعاونی های واقعی 
مردمی است و بخش خصوصی که به دنبال اخراج 
کارگر و زیاندهی و تخریب و تعطیلــی بنگاه و یا 
سواستفاده از اموال واگذار شده است در جایی در 

این فرایند ندارد.
وی ادامه داد: در اجرای سیاست های اصل چهل و 
چهار قانون اساسی متأسفانه در تمام دولت های 
قبل کوتاهی شده و رهبر انقاب نیز به آن انتقاد و 

اشاره داشته اند.
به گفتــه رحمتــی در واگذاری هــای قبلی هر 
خریداری کــه قیمت بالاتر اعــام می کرد برنده 
مزایده بود امــا در این دوره از فعالیت ســازمان 
خصوصی ســازی و در دولت ســیزدهم تعیین و 
اعام قیمت تنها یکی از شرایط لازم در واگذاری 
اســت و به طور حتم می بایســت خریداری که 
می خواهد مدیریت یک بنــگاه را برعهده بگیرد 
الزامــات مدیریت بهره ورانه و مدل کســب و کار 
خود را در شش محور به سازمان خصوصی سازی 

ارائه دهد.
وی خاطر نشــان کرد: اصاحیــه قانون اجرایی 
سیاســت های اصل ۴۴ هم اکنــون در دولت به 
جمع بندی رسیده و بر این اساس رویکرد جدید 
سازمان خصوصی سازی کشور ترسیم شده است 
بنابراین تقدم و تاخــر در واگذاری ها تنها یکی از 

شروط ما خواهد بود.
این مقام مســئول تصریح کرد: از این پس هر 
خریدار بــرای حضور در مزایده های ســازمان 
خصوصی ســازی می بایســت طرح توسعه و 
دانش فنی و همچنین منابع و تجهیزات لازم را 
ارائه دهد و برنامه ۵ ساله خود برای چشم انداز 
سودآوری بنگاه، مدیریت جریان نقد عملیاتی، 
ســهم بازار و مدیریت بنگاه اقتصــادی واگذار 
شــده را ارائه کرده و به تأیید ســازمان نیز باید 

برساند.
وی ادامه داد: پذیره نویســی ۲ هــزار میلیارد 
تومانی طرح توســعه شرکت گسترش سوخت 
ســبز زاگرس در عــرض ۲ روز نمونه ای موفق 
از روش جدیــد واگذاری شــرکت های اصل 
چهل و چهاری بود که از طریق بازار ســرمایه با 
مشارکت ۹۵ هزار سهامدار حقیقی و همچنین 
مشــارکت ۵۰ درصدی شــرکت های حقوقی 

محقق شد.
رحمتــی اظهار کــرد: پذیره نویســی طرح این 
شــرکت دولتی کــه در فهرســت واگذاری های 
سازمان خصوصی ســازی قرار داشــت با مدلی 
انجام گرفت که پس از کاهش ۳۰ درصدی سهام 
دولت در این شــرکت فاقد تولید، الباقی سهام از 
طریق بازار ســرمایه بفروش رسید تا تأمین مالی 
این طرح سازگار با محیط زیست با موفقیت انجام 

شود.
به گفته وی پول های سرگردان زیادی در دستان 
مردم اســت که با ایجاد بستر مناسب می توانند از 

سرمایه گذاری خود سود ببرند.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی ادامــه داد: تا 
کنون بــرای بیــش از ۴۹ میلیون ایرانی ســهام 
عدالت تخصیص و توزیع شــده و قرار است برای 
مشــمولین جدید که قریب به بیش از ۴ میلیون 
و اندی از شهروندان کشور می شوند سبدی از ۱۲ 
شرکت خوب ســهامی عام تشکیل و تعیین شود. 

حدود ۲۰ روزقبل این ســبد بــه ارزش هر نفر به 
مبلغ ۱۰ میلیون تومان تعیین شده که می بایست 
به تعدادی از هم وطنان مشــمول دو یا سه دهک 
تقســیمات درآمــدی و همچنین مشــمولان 
تحت پوشــش کمیته امداد امام )ره( و ســازمان 

بهزیستی کشور تخصیص داده شود.
وی خاطرنشــان کرد: مطابق قانون می بایست 
تــا مبلغ ۵۰ هــزار میلیارد تومان ســهام برای 
تخصیص سبد ســهام عدالت مشمولان جدید 
ایــن دارایی و تصویب از ســوی هیــأت دولت 
معرفی می کردیم کــه هم اکنون این ســبد با 
حضور سهام ۱۲ شرکت ســودآور به ارزش ۵۲ 
هــزار میلیارد تومــان برای تصویــب به هیأت 

دولت تقدیم شده است.
این مقام مسئول گفت: پایش دقیق شرکت های 
واگذار شده در دوره جدید ســازمان خصوصی 
ســازی با حساســیت بالایی دنبــال و نظارت 
می شــود و با تکیه بر ضمانت اجرای قوی قانونی 
موضوعات مختلف اعــم از اشــتغال، تأخیر در 
واریز حقوق و دســتمزد کارگر، روند سودآوری 
و بهــره وری کارآمد بنــگاه واگذار شــده رصد 

می شود.
وی تصریح کرد: در حوزه مولدســازی، خواهش 
ما در ســازمان خصوصــی ســازی مطالبه گری 
رسانه ها درباره این موضوع است چراکه معتقدم 
گره گشــایی از پروژه های نیمه کاره کشور، حل 
اشــتغال و کمک به حتی کاهش قیمت مســکن 
برای مــردم با این طــرح که مــورد تاکید رهبر 

انقاب نیز هست محقق می شود. 
بنــای کار ســازمان خصوصی ســازی در دوره 
جدید تبدیل دارایی منجمــد و پروژه نیمه کاره 
به دارایــی کارا و اتمــام پروژه ها با چشــم انداز 

سودآور است.
وی ادامــه داد: در قوانین قبلــی ضمانت اجرای 
قوی برای مولدســازی وجود نداشــت و اغلب 
مدیــران دســتگاه های دولتی رغبتــی برای 
همــکاری نداشــتند اما هــم اکنــون مجری 
مولدســازی می تواند با اتکا به قانون و آئین نامه 
اجرایی آن بــا قاطعیت موضوع مولدســازی را 

دنبال کند.
به گفته رحمتی گاهی از مولدسازی به گونه ای 
سخن گفته می شــود که گویی هدف مدنظر ما 
فروش اموال و اماک دولت اســت در حالیکه 
فروش دارایی تنها یکــی از ۷ روش موجود در 
آئین نامه اجرایی مولدســازی اســت. ناگفته 
نماند هم اکنون هیــچ ملک یــا اموالی متعلق 
به دولت بــدون ارزش افزایی امــکان واگذاری 

ندارد.
وی ادامــه داد: در تمام قوانین قبــل تنها یک نفر 
برای واگــذاری دارایی ها تصمیــم می گرفت اما 
اکنون با ظرفیت هــای مترقی کــه در آئین نامه 
اجرایی اصاحی مولدســازی دیده شده، ۸ عضو 
هیأت عالی از جملــه نماینده تــام الاختیار قوه 
قضائیه، ســران سه قوه، رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه، وزیر راه و شهرســازی حضور دارند و باید 
همه اعضا موضوع مازاد یا غیر مــازاد دارایی را به 
تصویب برســانند. از ســویی دیگر امکان فروش 
ملک بدون اینکه کاربری لازم برای آن اخذ شده 
باشد میســر نیســت و تا مرحله اخذ پروانه باید 

پیش برود.
به گفته ایــن مقام مســئول همچنیــن قیمت 
اســتخراج شده از سوی کارشــناس دادگستری 
می بایســتی در همان هیأت عالی مولدسازی به 

تصویب برسد. 
همچنین هیــأت عالی مولدســازی عــاوه بر 
تصویب قیمت می بایســت شــرایط واگذاری و 

مزایده را نیز مصوب کند.
رحمتی گفت: برخــی معتقدند بــا این چرخه، 
مسیر مولدســازی با کندی پیش خواهد رفت در 
حالیکه مطابق با آئین نامه اجرایی مولدســازی 
برای هر مرحلــه از آماده ســازی دارایی ها دوره 

زمانی مشخصی تعیین شده که در صورت تخلف 
از آن قابل پیگــرد قانــون دارد. تاکنون ۳٫۵۹۰ 
دارایی راکد و پروژه نیمه تمام شناسایی شده که 
در هیأت عالی مولدســازی تعدادی از این اموال 
به عنوان پروژه مازاد و ۱۹۳ پــروژه به دلیل عدم 
نیاز به ارزش افزایی از فهرســت مولدسازی کنار 
گذاشته شده است همچنین ۵۴۲ پروژه و دارایی 
در حال مطالعه کارشناسی است که ۴۷۵ پرونده 
از این تعداد به ســازمان خصوصی سازی تحویل 

داده شده است.
به گفته رئیس سازمان خصوصی سازی الویت ما 
ترجیحاً اخذ کاربری مســکونی برای اماک راکد 
اســت چون با عرضه آنها به مشکل کاهش قیمت 
مســکن کمک خواهد کرد. ۱۱۷ پرونــده نیز به 
کمیسیون ماده ۵ برای تغییر کاربری ارسال شده 
و تا این لحظه قیمت گذاری ۴۵ فقره از اماک با 
استفاده و دارایی های راکد و پروژه های نیمه تمام 

تعیین شده است.
 این اقدامات طــی یک ماه اخیــر فعالیت دوره 
جدید سازمان خصوصی ســازی تسریع شده و 
از مهرماه امسال آگهی مولدسازی این دارایی ها 
از طریق تالار معامات بورس کالا شروع خواهد 

شد.
وی گفــت: در هیــأت عالی مولدســازی کمیته 
پایــش وظیفــه دارد طرح هایــی که از مســیر 
مولدسازی می بایست تأمین اعتبار شوند به طور 

مشخص شناسایی شوند. 
تا پایان امســال ۱۰۰ هــزار میلیــارد تومان از 
محل مولدســازی دارایی های راکد و بااستفاده 
دولتــی برای اتمــام پروژه ها و حضور ســرمایه 
گذاران محقــق خواهد شــد البتــه در برخی 
پروژه هــا قانونگــذار امــکان تهاتــر دارایی با 
طلبــکاران دولــت را فراهم کرده که کارگشــا 

خواهد بود.
وی تصریح کرد: اعضای هیأت عالی مولدســازی 
ریالــی دریافت نکــرده و نخواهند کــرد مطالب 
مولدسازی که از ســوی منتقدان مطرح می شود 
به این دلیل اســت یا به درســتی مطالعه نشده یا 
اطرافیــان و مشــاوران آنها به طــور صحیح این 

مطالب را منتقل نکرده اند.
رحمتی ادامه داد: در مــاده ۱۵ آئین نامه اجرایی 
مولدســازی و تبصره هــای ذیــل آن بــه وقوع 
هزینه های اجرایــی و کارمزد به عنــوان درآمد 
مجــری و مصــارف آن و حتی نظارت ســازمان 
حسابرسی کل کشور تصریح شــده است ناگفته 
نمانــد اعضای شــورای عالی مولدســازی فقط 
در برابر تصمیــم مبتنی بر خــرد جمعی مصون 

هستند.
وی گفــت: تاکنون ۱۷ جلســه شــورای عالی 
مولدســازی بدون حتی یک غایب با حضور تمام 

اعضا برگزار شده است.
وی تصریــح کرد: طرح مولدســازی برای فروش 
دارایی و اموال نیســت می بایســت مسئله نظام 
و کشــور را در باز کردن قفل نقدینگی حل کند.

طرح های عمرانی نیمه تمــام دولت باید از طریق 
فروش یا پذیره نویسی در بازار سرمایه، مشارکت 
با بخش غیردولتی و خصوصــی، معاوضه، برون 
ســپاری مدیریت پیمان، تکمیل طرح به میزان 
مازاد آن، توقف طرح های فاقد توجیه و غیره باید 

مولدسازی شوند.
به گفته رحمتی به غیر از هیأت عالی مولدسازی 
در این ســطح چه کســی می تواند با قاطعیت در 
شرکت ها و دســتگاه های دولتی فصل الخطاب 

اجرای پروژه ها باشد؟
رحمتــی ادامه داد: بــزودی مولدســازی اموال 
غیرمنقول مازاد از طریق بازار ســرمایه از جمله 
از طریــق صندوق هــای زمیــن و ســاختمان، 
صندوق های پروژه و غیره را آغــاز می کنیم؛ ۱۵ 
درصد سهام سایپا و بخشی از سهام ایران خودرو 
همچنان در فهرست واگذاری ها است که به دلیل 

وثیقه گذاری با ایراد مواجه هستند.

انرژیاسناد  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰


